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Veronika Hyden-Hanscho

Adel und Wirtschaftsstrategien 
Eine Standes- und Funktionselite im Wandel

Abstract: Das 18. Jahrhundert gilt als Reformzeitalter im Hinblick auf die Beschrän-
kung adeliger Vorrechte und Traditionen in Niederösterreich, angestoßen durch die 
Notwendigkeit der Diversifikation der Steuerleistungen auf Untertanen und Grund-
herren unter Maria Theresia. Dieser Beitrag greift verschiedene Erzählstränge zum 
niederösterreichischen Adel auf und beleuchtet diese unter dem Aspekt von Wirt-
schaftsstrategien des Adels. Als Quellengrundlage dienen unter anderem familiäre 
Hauptkassabücher. Sie zeigen eine Vielfalt an Einkommensmöglichkeiten und Kar-
riereverläufen auf. Güterverwaltung, öffentliche Ämter, Geldgeschäfte und Veran-
lagungen erweisen sich als wichtige Handlungsspielräume adeligen Wirtschaftens. 
Darüber hinaus werden Handlungsoptionen einer sich verändernden Funktionselite 
in der Herrschaftsvermittlung des 18. Jahrhunderts sichtbar.

The Nobility and Economic Strategies. Noble and Functional Elites in Transition. 
Reforms to the state apparatus and tax collection enacted by Empress Maria The-
resa challenged existing noble traditions and privileges in the second half of the 18th 
century. This article examines various narratives concerning the Lower Austrian 
nobility and reveals economic strategies adopted by them in light of these changes. 
The main archival sources used are the family cash books of several local noble 
dynasties. By tracing a variety of income opportunities and career paths over long 
periods of time, these documents constitute an interesting source on aristocratic 
economic activity. Strategies of estate management, public office-holding, finances, 
and investments continued to ensure rising income under changing circumstances. 
Moreover, the nobility’s relationship to power as a functional elite under the impact 
of social and political change is illuminated.

Keywords: aristocratic family strategies, household economy, income, estate ma-
nagement, careers in public service
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